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OPEC: Rast tražnje za naftom u 2025. guraju zemlje van OECD 
Organizacija zemalja izvoznica nafte (OPEC) 
objavila je svoj najnoviji mesečni izveštaj o tržištu 
nafte (MOMR) koji pokriva glavna pitanja koja 
utiču na globalna tržišta nafte i pruža izglede za 
razvoj tržišta sirove nafte, prenosi Oilprice. OPEK 
je ponovio svoju raniju prognozu da cé se 
globalna potražnja za naftom biti nivou od 1,4 
mb/d u 2025., uglavnom podstaknuta snažnim 
rastom izvan OECD-a. OPEK smatra da cé rast 

tražnje izvan OECD-a dosticí 1,3 mb/d, u 
poređenju sa samo 0,1 mb/d za OECD. Prema 
OPEC-u, ova snažna potražnja cé se nastaviti i 
2026. sa prognozama da cé globalna potražnja za 
naftom rasti za 1,4 mb/d na godišnjem nivou. 
Opet, zemlje koje nisu članice OECD-a cé učiniti 
težak posao sa rastom tražnje za koji se očekuje 
da cé biti 1,3 mb/d u odnosu na 0,1 mb/d za 
OECD.

 

BP: Slabija proizvodnja nafte i gasa smanjuje profit 
BP upozorava cé njegov rezultat u četvrtom 
kvartalu biti pogođeni slabijom proizvodnjom 
nafte i gasa, maržama prerade i trgovinom, dok cé 
takođe odložiti dugo očekivani dan investitora 
zbog medicinske procedure koju je podvrgao 
izvršni direktor Murray Auchincloss, prenosi 
Reuters. 
Britanska kompanija saopštila je da cé se 
Auhinklos vratiti u kancelariju u februaru nakon 
što je prošao planiranu medicinsku proceduru od 
koje se dobro oporavlja. Planirani dan tržišta 
kapitala za 11. februar u Njujorku sada će biti 
održan 26. februara u Londonu. 
Odlaganje je još jedan problem za Auchinclossa, 
koji se borio da umiri kompaniju usred 
zabrinutosti investitora oko strategije i nakon 
iznenadne ostavke njegovog prethodnika 
Bernarda Looneia u septembru 2023. jer nije 
otkrio odnose sa zaposlenima. 
Akcije grupe, koje su imale lošiji rezultat od vecíne 
njenih rivala tokom prošle godine, pale su za 
skoro 3% u jutarnjoj trgovini. BP cé i dalje objaviti 
svoje rezultate za četvrti kvartal i celu godinu 
kako je planirano 11. februara. 
Očekuje se da cé Auchincloss na događaju tržišta 
kapitala predstaviti svoju strategiju za kompaniju, 
nakon što je naglo usporio ulaganja u obnovljive 
izvore i energiju sa niskim sadržajem ugljenika i 
fokusirao se na projekte nafte i gasa sa vecím 
prinosom od preuzimanja dužnosti u januaru 
prošle godine. 

„Ostajemo pri stavu da sadašnji odbor nema 
hrabrosti da promeni pravac i revitalizuje 
strategiju“, rekla je analitičarka Panmure 
Liberuma Ashley Kelty. 
 „Pritisak na izvršnog direktora Auchinclossa cé 
samo nastaviti da raste osim ako ne pokaže da 
može da bude svoj čovek i da izađe iz senke 
Bernarda Looneya. 
BP je saopštio da cé pad marži prerade i uticaj 
aktivnosti na preokretu i održavanju rezultirati 
padom profita do 300 miliona dolara na 
kvartalnom nivou. 
Grupa bi mogla da ima dodatnih 200 do 400 
miliona dolara smanjenja u svojoj jedinici za 
proizvodnju i operacije, a takođe očekuje pad 
proizvodnje. 
Globalna potražnja za benzinom i dizelom je pala 
ispod očekivanja, dok je pokretanje novih 
rafinerija nafte u Aziji i Africi dovelo do prevelike 
ponude. 
Osnovni profit grupe u trecém kvartalu - njegova 
definicija neto prihoda - vec ́ je bio najslabiji od 
četvrtog kvartala 2020, kada je profit pao tokom 
pandemije, na 2,27 milijardi dolara. 
Prošle nedelje, Shell upozoravajucí na slabost u 
više divizija, dok Exxon Mobil, signalizira pad od 
1,75 milijardi dolara u zaradi u četvrtom kvartalu. 
BP očekuje da cé njegov neto dug na kraju 
decembra opasti na kvartalnom nivou, dok se 
otpisi istraživanja smanjuju za 100 miliona dolara 
na 200 miliona dolara. 
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Sankcije Rusiji podigle cene prevoza tankerima 
Cene prevoza u supertankerima su skočile nakon 
što su SAD proširile sankcije ruskoj naftnoj 
industriji, zbog čega su trgovci žurili da rezervišu 
brodove za isporuku snabdevanja iz drugih 
zemalja u Kinu i Indiju, rekli su brokeri i trgovci, 
prenos Reuters. 
Kineske i indijske rafinerije traže alternativno 
snabdevanje gorivom dok se prilagođavaju novim 
ozbiljnim sankcijama SAD ruskim proizvođačima i 
tankerima koji su osmišljeni da smanje prihod 
drugog svetskog izvoznika nafte zbog njegovog 
rata u Ukrajini. 
Mnogi od novih ciljanih brodova, deo takozvane 
flote u senci koja nastoji da izbegne zapadna 
ograničenja, korišcéni su za otpremu nafte u 
Indiju i Kinu, koje su pokupile jeftinu rusku zalihu 
koja je bila zabranjena u Evropi nakon početka 
sukoba u Ukrajini. Neki od tankera su otpremali i 
naftu iz Irana, koji je takođe pod sankcijama. 
Najnovija akcija SAD znači da je 35 odsto od oko 
669 tankera flote u senci koji su uključeni u 
isporuku ruske, venecuelanske i iranske nafte 
pogođeno sankcijama od strane SAD, Britanije ili 
Evropske unije, prema analizi Lloyd's List 
Intelligence. 
Cene prevoza za veoma velike transportere sirove 
nafte (VLCC), koje mogu da prevoze 2 miliona 
barela sirove nafte na glavnim rutama, skočile su 
nakon što je Unipec, trgovački ogranak najvecé 
azijske rafinerije Sinopec, iznajmio nekoliko 
supertankera 10. januara , rekli su izvori. 
Unipec je takođe prošle nedelje kupio nekoliko 
slatkih tereta sirove nafte iz Evrope i Afrike, 
uključujucí 2 miliona barela norveškog Johana 
Sverdrupa, milion barela senegalske nafte 
Sangomar, ganske Ten Blend, angolske Djeno i 
druge, rekli su trgovci. 
"Oni moraju da traže alternativne sirove nafte. To 
je glavni pokretač rasta (u tarifama vozarina)", 
rekao je Anop Sing, globalni šef istraživanja 
brodarstva u Oil Brokerage. 
Referentne vrednosti nafte na Bliskom istoku 
ojačale su za drugu sesiju u utorak, pri čemu su 
premije za Dubai, Oman i Murban porasle na 4 
dolara za barel u odnosu na kotacije u Dubaiju, 
što je najviši nivo u više od godinu dana, pokazali 

su podaci Rojtersa. 
Unipec je od petka rezervisao osam tankera za 
otpremu nafte sa Bliskog istoka, pokazali su 
podaci o rezervacijama tankera u utorak. 
Drugi kineski kupci, Petrochina i Rongsheng, 
popravili su svaki tanker za transport 
bliskoistočne nafte, pokazuju podaci. 
Na dnevnoj bazi, rekao je jedan brodski 
posrednik, stopa na ruti Bliski istok-Kina, poznatoj 
kao TD3C, porasla je 39% od petka na 37.800 
dolara, najviše od oktobra. 
Stope isporuke ruske nafte u Kinu takođe su 
skočile nakon sankcija. 
Cene prevoza za tankere veličine Aframak za 
otpremu ESPO mešavine nafte iz ruske pacifičke 
luke Kozmino u Severnu Kinu više su se nego 
udvostručile u ponedeljak na 3,5 miliona dolara 
pošto su vlasnici brodova tražili ogromne premije 
zbog ograničenih tonaža dostupnih za tu rutu, 
pokazali su podaci S&P Global Commoditi 
Insights. 
Dodatno poteškocé, sankcionisani tankeri 
nasukani su izvan kineske istočne provincije 
Šandong, ne mogu da iskrcaju posle zabrane koju 
je uvela Shandong Port Group pre saopštenja 
Vašingtona u petak. 
Firma za analizu tankera Vorteka procenila je da 
su više od 85 odsto putovanja ruske sirove nafte 
u Šandong obavili tek sankcionisani tankeri. 
Analitičari kažu da bi dostupnost tankera mogla 
dodatno da se smanji jer trgovci traže brodove 
koji nisu odobreni za otpremu ruske i iranske 
nafte. 
„Očekujemo da cé novi brodovi biti povučeni u 
flotu u senci u narednim mesecima, od kojih cé 
mnogi biti novi u ovoj trgovini, što cé pooštriti 
ponudu na nesankcionisanom tržištu tereta“, 
navode analitičari Kplera u belešci. 
Stopa za VLCC-ove od Bliskog istoka do Singapura 
je najviše porasla, na svetskom nivou (VS) 11,15 
od petka na VS61,35, rekao je drugi brodski 
posrednik.  
Na ruti Bliskog istoka do Kine, teretni promet je 
skočio na 59,70 VS, što je više od 10,40 VS, dok je 
stopa za VLCC-ove koji prevoze zapadnoafričku 
naftu u Kinu porasla VS9,55 na VS61,44, rekao je 
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drugi brodski posrednik. 
Isporuka sirove nafte iz američkog zaliva u Kinu 
sada cé koštati 6,82 miliona dolara po putovanju, 

što je povecánje od 360.000 dolara u odnosu na 
prošlu nedelju, rekao je on. 

SAD dodale NIS na listu sankcija usmerenih protiv Ruske Federacije 
Kancelarija za kontrolu strane imovine američkog 
Ministarstva finansija je dodalo Naftnu industriju 
Srbije (NIS) na listu sankcija usmerenih protiv 
kompanije Gazprom njeft i Ruske Federacije. 
U okviru novih ograničenja ruskom energetskom 
sektoru, SAD su naložile da se do 27. februara 
završe finansijske operacije sa kompanijama 
Gazpromnjeft i Surgutnjeftgaz. 
Velika Britanija se, takođe, pridružila američkom 
Ministarstvu finansija u sankcionisanju kompanija 
Gazpromnjeft i Surgutnjeftgas. 
"Ministarstvo finansija SAD preduzelo je 
sveobuhvatne mere da ispuni obavezu Grupe 
sedam (G7) da smanji ruske prihode od energije, 
uključujući blokiranje dva najveća ruska 
proizvođača nafte. Današnje akcije takođe 
nameću sankcije neviđenom broju brodova koji 
prevoze naftu, od kojih su mnogi deo 'flote u 
senci', neprozirnih trgovaca ruskom naftom, 
dobavljača naftnih polja sa sedištem u Rusiji i 
ruskih energetskih zvaničnika", navodi se u 
saopštenju Kancelarije za kontrolu imovine 
(OFAC). 
Sjedinjene Američke Države su uvele neke od 
najstrožih sankcija ruskoj naftnoj industriji do 
sada i to protiv 183 tankera, desetina trgovaca, 
dve velike naftne kompanije i nekih rukovodilaca 
u ruskom naftnom sektoru, navodi se u 
dokumentu. 
Nekoliko tankera koji su danas sankcionisani 
isporučivali su ne samo rusku naftu, već i 
sankcionisanu iransku naftu, tvrdi Vašington. 
OFAC uvodi i sankcije protiv kompanija sa 

sedištem u Rusiji koje pružaju pomorsko 
osiguranje, konkretno firmi Ingostrah i 
Alfastrahovanie. 
"Stejt department takođe preduzima korake da 
smanji prihode Rusije od energije blokiranjem 
dva aktivna projekta tečnog prirodnog gasa, 
velikog ruskog naftnog projekta i entiteta iz trećih 
zemalja koji podržavaju ruski izvoz energije", 
dodaje se u saopštenju. 
Na crnoj listi našli su se i generalni direktor 
Rosatoma Aleksej Lihačov, direktor kompanije 
Gazpromnjeft Aleksandar Djukov, sin suvlasnika 
Lukoila, milijarder Vagit Alekperov, kao i direktori 
kompanija Bašnjeft i Zarubežnjeft. 
"Sjedinjene Američke Države preduzimaju 
sveobuhvatne mere protiv ključnog ruskog izvora 
prihoda za finansiranje njenog brutalnog i 
nelegalnog rata protiv Ukrajine“, rekla je 
ministarka finansija Janet Yellen. 
Prema njenim rečima, ova akcija jača fokus 
Vašingtona na ometanje energetskih prihoda 
Kremlja. Na listu sankcija dodato je još devet 
kompanija iz Ujedinjenih Arapskih Emirata i 
Hongkonga. 
U saopštenju američkog Ministarstva finansija se 
tvrdi da su oni učestvovali u snabdevanju ruskom 
naftom i naftnim derivatima. Sankcije su uvedene 
i najvećoj ruskoj brodarskoj kompaniji 
Sovkomflot. 
Novoizabranom predsedniku Donaldu Trampu će 
biti potrebno odobrenje američkog Kongresa ako 
bude želeo da ukine sankcije protiv Rusije nakon 
dolaska na vlast, prenosi RIA Novosti. 

 

Lavrov: U stanom smo kontaktu sa Srbijom u vezi sankcija NIS-u 
Ruska Federacija je u stalnom kontaktu sa Srbijom 
i zatražila je hitne konsultacije u vezi sa situacijom 
nakon američkih sankcija Naftnoj industriji Srbije 
(NIS), tvrdi ruski ministar spoljnih poslova Sergej 
Lavrov. 
„SAD i EU zavrcú ruke Srbiji tražecí od nje da izda 

Rusiju“, rekao je Lavrov na godišnjoj konferenciji 
za novinare povodom sankcija NIS-u, prenose RIA 
Novosti. 
Prema njegovim rečima, administracija odlazecég 
predsednika SAD Džozefa Bajdena želi da „nanese 
štetu i Srbiji i administraciji Donalda Trampa“. 
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Deset zemalja EU za potpunu zabranu ruskog gasa 
Deset država članica pozvalo je Evropsku uniju da 
zabrani uvoz ruskog gasa, kako gasovoda, tako i 
tečnog prirodnog gasa (LNG), pokazuje dokument 
koji je Rojters video, dok Evropa razmišlja o novim 
sankcijama Moskvi zbog rata u Ukrajini, prenosi 
economic.bg 
EU priprema svoj 16. paket sankcija protiv ruske 
ekonomije uoči trecé godišnjice rata Moskve u 
Ukrajini u februaru 2022. 
Deset zemalja, uključujucí Češku Republiku, 
Dansku, Estoniju, Finsku, Irsku, Letoniju, Litvaniju, 
Poljsku, Rumuniju i Švedsku, žele da EU ide dalje, 
ciljajucí izvoz goriva iz Rusije kako bi smanjila 
prihode koji pritiču Kremlju. 
„Kao krajnji cilj, neophodno je zabraniti uvoz 
ruskog gasa i tečnog prirodnog gasa što je pre 
mogucé“, navodi se u zajedničkom dokumentu 
stranaka. 
Zemlje vide postepeno smanjenje potrošnje kao 
alternativu potpunoj zabrani, u skladu sa 
RePowerEU mapom puta. Krajnji cilj EU je da 

prekine upotrebu ruskih fosilnih goriva do 2027. 
godine. 
Blok je vec ́ sankcionisao uvoz nafte morem iz 
Rusije, ali se za sada ne usuđuje da zadire u 
prirodni gas iz Moskve, jer se neke zemlje i dalje 
oslanjaju na njega. 
Deset zemalja je reklo da ruskim LNG tankerima 
treba zabraniti pristajanje u lukama Evropske 
unije. 
Evropska komisija izrađuje detaljniji plan za 
zemlje da se odviknu od ruske energije. Sankcije 
– najdirektniji način da se zaustavi uvoz ruskog 
goriva – zahtevale bi jednoglasno odobrenje svih 
država članica. 
Mađarski premijer Viktor Orban protivi se ruskim 
energetskim sankcijama, a slovački premijer 
Robert Fico je čak prošle nedelje rekao da je 
Slovačkoj garantovao snabdevanje gasom tokom 
sastanka sa ruskim predsednikom Vladimirom 
Putinom u decembru. 

 

Gazprom o sankcijama SAD 
Kompanija Gazpromnjeft tvrdi  da je odluka o 
uključivanju njene imovine na američku listu 
sankcija neosnovana i nelegitimna, kao i da se u 
poslednje dve godine pripremala za moguća 
ograničenja i da će nastaviti sa radom, prenosi 
Tanjug. 
"Gazpromnjeft se u poslednje dve godine 
dosledno pripremao za različite negativne 
scenarije sa sankcijama. Pored toga, kompanija je 
već od 2022. godine pod jednostranim stranim 
sankcijama, stoga su mnoga slična ograničenja 
uzeta u obzir u operacionim procesima", saopštila 
je kompanija. 
Gazpromnjeft će, prenosi Sputnjik, nastaviti sa 
radom uz očuvanje stabilnosti poslovanja. 
"Zahvaljujući realizaciji projekata tehnološkog 
suvereniteta, kompanija osigurava stabilnost 
operativnih procesa i proizvodnih lanaca, 
pouzdanost snabdevanja tržišta i svojih 
potrošača. Istovremeno, Gazpromnjeft smatra da 
je odluka o uključivanju njegove imovine na 
sankcionu listu neosnovana, nelegitimna, te da je 

u suprotnosti sa principima slobodne 
konkurencije“, poručuju iz Gazproma. 
Na crnoj listi našli su se direktor kompanije 
Aleksandar Djukov, niz ključnih preduzeća za 
proizvodnju nafte, kao i rafinerije u Moskvi i 
Omsku. 
Na listi su i kompanija "Gazpromnjeft Marin 
Bunker" i 10 brodova koji su povezani sa njom. 
Sankcije su uvedene i protiv podružnica 
Gazproma u inostranstvu: rusko-srpske 
kompanije NIS i podružnica u Tadžikistanu, 
Luksemburgu, Kazahstanu i dve u Kirgiziji. 
Sjedinjene Američke Države (SAD) uvele su 
sankcije za više od 200 entiteta i pojedinaca koji 
su uključeni u energetski sektor Rusije, kao i za 
više od 180 brodova koji su označeni kao 
blokirana imovina. 
- Cilj te akcije su dalja ograničenja prihoda od 
ruskih energetskih resursa i smanjenje 
sposobnosti predsednika Vladimira Putina da 
finansira rat protiv Ukrajine - saopštio je Stejt 
department. 
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EK: Nadoknada Slovačkoj zbog prekida dotoka gasa biće stvar procene 
Eventualna finansijska nadoknada Slovačkoj za 
štetu izazvanu prekidom tranzita ruskog gasa 
preko ukrajinske teritorije zavisicé od zajedničke 
procene situacije, tvrdi portparolka EK za klimu, 
energetiku, stanovanje, životnu sredinu i 
oporezivanje Ana-Kaisa Ikonen, prenosi MIA.mk 
Ona je dodala da cé to biti jedno od pitanja o 
kojima cé se razgovarati u Radnoj grupi, čije je 
formiranje dogovoreno na jučerašnjem sastanku 
komesara EU za energetiku i stanovanje Dana 
Jorgensena i slovačkog premijera Roberta Fica u 
Briselu. 
- Glavni zadatak Radne grupe je da identifikuje i 

razjasni ekonomski uticaj i pronađe zajedničko 
razumevanje situacije, dodala je Itkonen. 
Portparolka je naglasila da cé Radna grupa biti na 
tehničkom nivou i da cé njen zadatak biti da radi 
na pitanjima koja je pokrenula Slovačka u vezi sa 
prekidom tranzita ruskog gasa preko ukrajinske 
teritorije. 
„Naše službe u Komisiji vec ́rade na stvaranju ove 
grupe i očekujemo da se ona sastane što je pre 
mogucé u narednim nedeljama“, rekla je Itkonen. 
Ona je dodala da cé u grupi biti visoki predstavnici 
Evropske komisije i Slovačke, ali da u ovoj fazi ne 
može da kaže njen tačan sastav. 
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Vučić: SAD traže izlazak Rusa iz NIS za 45 dana 

Sankcije koje su SAD uvele NIS najteže su koje 
pogađaju jednu kompaniju u Srbiji, kao i da se od 
države traži potpuni izlazak ruskog interesa iz tog 
preduzeća u narednih 45 dana, izjavio je 
predsednik Srbije Aleksandar Vučić, prenose 
agencije. 
- Čekaćemo da vidimo kakva će još tumačenja 
biti, ali prema onome što smo videli, to je 
uklanjanje, a ne umanjivanje, ne dozvoljavaju da 
bude 49% ili manje ruskog kapitala, već potpuni 
izlazak ruskog interesa iz NIS-a - rekao je Vučić u 
obraćanju građanima nakon što je potvrdio da su 
uvedene sankcije NIS-u. 
Kazao je da će NIS u narednih 45 dana moći da 
nastavi da posluje samo redovno, a da Srbija za 
sve operacije, uključujući i plan vlasničke 
transformacije koji mora da odobri vlada SAD, 
ima 45 kalendarskih dana, zaključno sa 25. 
februarom. 
- Do tada, mi ne samo da moramo da završimo 
potpisivanje bilo kakvog dogovora ili ugovora sa 
ruskom stranom, već sve mora da bude gotovo. 
Jedino eventualno finansijska transakcija može 
da bude produžena još 15 dana, do 12. marta, ali 
i tu finansijsku transakciju mora da odobri OFAC, 
odeljenje u okviru ministarstva finansija vlade 
SAD - kazao je Vučić. 
Istekom tog perioda za, kako je pročitao Vučić iz 
američkog dokumenta o sankcijama, 
"kontrolisani izlazak svih ruskih povezanih lica iz 
NIS-a", od 45 dana, nastupaju sankcije u 
potpunosti. 
- Jedino će biti moguće da se izvrši preostalo 
plaćanje eventualne kupoprodajne cene, bilo kog 
udela. Tokom tog perioda moguće je održati 
samo postojeće ugovore i redovno poslovanje - 
dodao je on. 
Naveo je da je reč o veoma teškim sankcijama 
koje nalaze dva pravna osnova - odluka iz 2014. i 
2021. godine, iz administracija Baraka Obame i 
Džoa Bajdena. 
- To su uradili zbog toga da bi bilo nemoguće da 

se "izvrdaju sankcije". Ukoliko bi Rusi želeli da 
prodaju svojih 50% plus 6% i Gazpromnjefta i 
Gazproma, oni više ne mogu to nikome da 
prodaju, nekoj saudijskoj kompaniji, katarskoj, 
emiratskoj, bilo kojoj na svetu. Više to ne mogu 
da učine, jer ta kompanija, oni (SAD) su ostavili 
otvoren prostor, dolazi pod njihove sankcije - 
rekao je predsednik Srbije. 
Vučić je dodao i da će se, prema nezvaničnim 
saznanjima, Velika Britanija najkasnije u 
ponedeljak pridružiti sankcijama koje su uvele 
SAD. 
- Najveći deo evropskih zemalja i evropskih 
kompanija ni na koji način neće želeti da rizikuju, 
jer su američke sankcije veoma, veoma teške i sa 
veoma ozbiljnim dejstvom protiv onih koji bi ih 
kršili - kazao je Vučić. 
Naglasio je da Srbija nije neprijateljska zemlja 
Rusiji i da ne želi nikakvo nasilno preuzimanje 
tuže imovine, najavljujući da očekuje razgovore 
sa predsednikom Rusije Vladimirom Putinom, 
kao i sa Amerikancima i Kinezima. 
Predsednik je građaima poručio da ni na koji 
način ne treba da reaguju panično, kao i da to 
neće učiniti ni sama država. 
- Nigde, iako ćemo da žurimo jer znamo koliko su 
nam kratki rokovi, nećemo da hitamo sa 
donošenjem pogrešnih odluka - rekao je Vučić. 
Dodao je da će od predstojeće američke 
administracije tražiti da razmotri tu odluku, 
odnosno da se vidi da li Srbija može da dobije 
neke olakšavajuće okolnosti. 
Vučić je kazao i da su Srbiji dragi i Moskva i 
Vašington, da nema ništa protiv bilo koga, ali da 
će interese države "zaštititi po svaku cenu". 
- Neće biti nikakvih nestašica i neće biti nikakve 
ekonomske katastrofe. To što ćemo se suočiti sa 
velikim pritiscima i problemima, ne znači da 
nećemo uspeti da ih savladamo. Pobedićemo i 
ovog puta i Srbija će 2025. godine biti najbrže 
rastuća ekonomija u Evropi - rekao je Vučić.

 

Verma: Ako Rusi izađu iz NIS neće biti posledica po Srbiji 
Predsednik Srbije Aleksandar Vučić posle 
sastanka sa zamenikom američkog državnog 

sekretara za upravljanje i resurse Ričardom 
Vermom, da su pokrenuli strateški dijalog između 
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dve zemlje u šest oblasti i istakao da to otvara 
velike mogućnosti. 
Vučić je istakao da je u razgovoru sa Vermom 
molio da rokovi kad je reč o sankcijama NIS-u 
budu nešto duži i izrazio uverenje da će tu imati 
razumevanje, prenosi Capital.ba 
„Mi smo pokrenuli temu strateškog dijaloga. To 
nije nešto što se rešava dijalogom. Nije to nešto 
što će rešiti sve naše probleme i nesuglasice, 
posebno kad je u pitanju Kosovo i Metohija. Ali je 
nešto što otvara značajne velike mogućnosti za 
sve buduće vlade u Srbiji i sve buduće 
administracije u SAD“, rekao je Vučić na 

zajedničkoj konferenciji za novinare u 
Predsedništvu. 
Napomenuo je da je Srbija za SAD mala zemlja, ali 
da to što su po prvi put pokazali interes da otvore 
strateški dijalog sa Srbijom govori o tome da su 
se nekakvi odnosi između dvije zemlje promenili 
na bolje. 
Ričard Verma izjavio je da je sa Aleksandrom 
Vučićem razgovarao o uvođenju sankcija protiv 
entiteta u koje je uključena Rusija kao vlasnik, 
ističući da je to upereno protiv Rusije, a ne protiv 
Srbije. 

 

Đedović Handanović: Građani nemaju razloga za brigu 
Ministarka energetike Srbije Dubravka Đedović 
Handanović tvrdi da građani i privreda nemaju 
nikakvog razloga za brigu povodom sankcija NIS, 
kao i da će raditi na tome da ne dođe do bilo 
kakvih oscilacija na tržištu. 
Handanovićeva je rekla da je država odlučna da 
pomogne da se sve prevaziđe bez ikakvih 
posljedica na građane i privredu. 
Ona je istakla da je prioritet Srbije da NIS nastavi 
odgovorno da posluje. 
“Imamo prelazni period koji služi upravo za to da 
se pronađu rešenja. Računamo da američka 
administracija pomogne da sankcije ne utiču na 
Srbiju i da uveri investitore da će tako biti”, rekla 
je Handanovićeva za RTS. 
Ona je navela da je veoma važno da se dobiju 

dodatna pojašnjenja, a onda u odnosu na njih da 
se razgovara sa ruskom stranom. 
“Najvažniji je razgovor predsednika Aleksandra 
Vučića i ruskog predsednika Vladimira Putina. 
Rusija je naš energetski partner poslednjih 
decenija i moramo da dođemo do rešenja”, 
naglasila je Handanovićeva. 
Govoreći o rezervama sirove nafte i derivata, ona 
je navela da Srbija svega ima dovoljno, kao i da 
građani nemaju razloga za brigu. 
“Da ništa ne kupimo u naredna tri meseca, 
apsolutno smo bezbedni, ali na to ne računamo. 
Pričaćemo i nastaviti dijalog sa svima uključenim 
na tržištu i ovom sektoru. Važno je da 
nadgledamo stanje i snabdevenost, ali ćemo 
podizati rezerve”, rekla je Handanovićeva. 

 

NIS: Poslovanje se u ovom trenutku odvija neometano, razmotrićemo sve 
implikacije 
Kompanija Naftna industrija Srbije tvrdi da se 
poslovanje te kompanije u ovom trenutku, nakon 
uvođenja američkih sankcija, odvija neometano. 
- Snabdevenost lanca benzinskih stanica NIS-a je 
redovna i Rafinerija nafte Pančevo radi u 
normalnom režimu rada, te na tržište isporučuje 
sve neophodne naftne derivate – prenose 

Agencije 
Naveli su da će NIS pažljivo razmotriti sve detalje 
u vezi sa objavljenim informacijama i analizirati 
sve implikacije po poslovanje kompanije. 
- Istovremeno, NIS će ostati fokusiran na 
očuvanje stabilnosti na domaćem tržištu naftnih 
derivata - dodaje se u odgovoru. 

 

Obustavljeno trgovanje akcijama NIS na Beogradskoj Berzi 
Beogradska berza donela je dluku o privremenoj 
obustavi trgovanja akcijama Naftne industrije 
Srbije na prajm listingu, prenosi Tanjug. 

Kako je navedeno u Odluci, Privremena obustava 
trgovanja ostaje na snazi do 28.01.2025. godine. 
Izvršni direktor Beogradske berze doneo je tu 
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odluku u skladu sa odredbama člana 132, stav 1. 
Zakona o tržištu kapitala, kao i Statutom i 

Pravilima poslovanja Beogradske berze. 

 

Bajatović: Spremni za različite opcije 
Direktor preduzeća Srbijagas Dušan Bajatović 
tvrdi da je Srbija spremna za različite opcije nakon 
što su SAD uvele sankcije kompaniji Naftna 
industrija Srbije, navodeći da je sve to veliki 
pritisak na državu, ali da mora da bude mudra i 
da minimalizuje štetu. Bajatović je za Radio-
televiziju Srbije rekao da Srbija ne bi trebalo od 
Rusa, koji su preko kompanija "Gazpromnjeft" i 
Gazprom većinski vlasnici u NIS-u (50 plus 6%), da 
pravi neprijatelje. 
- Imali smo slučajeva gde su uvedene, pa 
suspendovane sankcije. Rusija neće ostaviti 
Srbiju bez gasa. Dobro je što je Vučić postigao sa 
Azejberdžanom dogovor i da nema obustave 
isporuke gasa, ali u narednim godinama gasna 
jednačina neće biti rešena bez Rusa za ceo ovaj 
prostor - rekao je Bajatović, a preneo portal RTS-
a. 
Prema njegovim rečima, u dokumentu o 

sankcijama piše da se sankcije uvode za firme u 
kojima Rusi imaju 50 ili više odsto vlasništva, dok 
se ne uvode ukoliko imaju manje od 50%, ali da 
OFAK, kancelarija u Ministarstvu finansija SAD, 
ima diskreciona prava i da se zato čeka promena 
američke administracije, pojašnjenja, pa onda i 
razgovor sa ruskim predsednikom Vladimirom 
Putinom. 
- Mi ne znamo šta će tražiti Amerikanci, da li je 
uslov ispod 50% vlasništva, da li je trećina ili je to 
100% vlasništva - kazao je Bajatović. 
Smatra da nije tačno da se sankcije neće odraziti 
na ekonomiju i tvrdi da neće doći do 
neprijateljskog preuzimanja NIS-a. 
- Mislim daće ovo pitanje biti pozitivno rešeno, 
jer mi toliko dugujemo njima (Rusima) i oni nama 
naći ćemo pozitivan dogovor i nikakvih kantica 
neće biti . rekao je Bajatović. 

 

Gujaničić: SAD sankcijama menja spolju politiku Srbiije 
Ako su istinite tvrdnje zvaničnika Srbije da je 
američka administracija naložila totalno 
neutralisanje ruskog vlasničkog udela u NIS-u 
(bez mogućnosti smanjivanja vlasništva ispod 
praga od 50% akcija) onda posredi nisu sankcije 
kompaniji već isključivo mere protiv jedne zemlje 
u cilju promene njene spoljne politike, ocenio je 
berzanski analitičar Nenad Gujaničić. 
- Srbija je relativno uspešno poslednje dve godine 
balansirala između Istoka i Zapada, nudeći svakoj 
od strana izvesne ustupke, a ovome je očito 
došao kraj odlukom odlazeće američke 
administracije - naveo je Gujaničić u autorskom 
tekstu za Forbs Srbija. 
Istakao je da kao efikasno sredstvo za 
sprovođenje te odluke SAD nije se mogao naći 
bolji target od strateški važne kompanije koja drži 
oko 80% domaćeg tržišta motornih goriva (oko 
50% maloprodaje) i poseduje rafineriju u 
Pančevu gde se prerađuje oko četvrtina domaće 
sirove nafte i ostatak iz uvoza koji mahom dolazi 
putem Jadranskog naftovoda. 

- Ključno pitanje sankcija koje su iščekivane ticalo 
se upravo mogućnosti da NIS nastavi da 
nesmetano uvozi sirovu naftu, s obzirom na to da 
se obruč oko finansijskih sankcija i nemogućnosti 
snabdevanja opremom na Zapadu počeo stezati 
još od 2022. godine - naveo je Gujaničić. 
Rat u Ukrajini, kako je ocenio, suočio je NIS sa do 
tada najjačim talasom sankcija EU koje su 
delimično izbegnute kozmetičkom promenom 
vlasničke strukture - Gazprom Neft je početkom 
maja 2022. godine prepustio Gazpromu 6,2% 
akcija, spustivši sopstveni vlasnički udeo na 50%. 
Taj manevar prema njegovim rečima, našao je 
utemeljenje u nedoslednosti kaznene politike EU 
koja je izuzimala Gazprom koji je nastavio da 
isporučuje gas zemljama ovog ekonomskog i 
političkog bloka. 
- Ova vrsta "prilagođavanja" u novoj rundi 
sankcija koja dolazi s druge strane Atlantika po 
svemu sudeći neće biti moguća te Srbiji ostaje 
uzak manevarski prostor od mesec i po dana da 
pronađe rešenje. Scenarija nema previše, a i oni 

https://www.ekapija.com/company/36610/nis-ad-novi-sad
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koji su raspoloživi mogli bi doneti ozbiljne 
posledice - naveo je Gujaničič. 
Sporazumni otkup ruskog udela u NIS-u, kako je 
dodao, na prvi pogled bilo bi najpogodnije 
rešenje s obzirom na to da se zadovoljava 
ultimatum američke strane, a s druge zadržavaju 
prisni odnosi sa ruskim partnerima koji su 
domaćoj državi bitni i zbog korišćenja ruskog 
gasa. 
- Kvaka je u mogućem nepristajanju ruske strane 
na prodaju s obzirom na to da bi ovakav potez 
ukazao na slabosti Rusije u situaciji kada se ne 
nazire kraj rusko-ukrajinskog rata - naveo je 
Gujaničić. 
Prihodi koje bi ruska strana ostvarila u ovoj 
transakciji ne predstavljaju, po njegovoj oceni, ni 
približno značajnu stavku koliko je to ekonomski 
i politički uticaj na Balkanu preko jedne strateški 
važne kompanije. 
- Očekivano nepristajanje ruske strane na 
povlačenje iz NIS-a moglo bi da vodi otežanom 
funkcionisanju ove kompanije ukoliko bi 
američka administracija izvršila oštar pritisak na 
sve članice EU da obustave poslovanje sa NIS-om. 
Rafinerija bi radila sa znatno umanjenim 
kapacitetom, a alternativni kanali snabdevanja 
sirovom naftom vodili bi povećanim troškovima - 
smatra Gujaničić. 
I sama srpska privreda bi, kako je ukazao, trpela 
velike posledice jer bi došlo do poremećaja na 
tržištu energenata. 
- Podscenario nepristajanja ruske strane na 

prodaju vlasničkog udela mogao bi voditi 
nacionalizaciji NIS-a što bi svakako bio presedan, 
kako u rusko-srpskim odnosima, tako i u 
ophođenju prema stranim investitorima. 
Posledice bi se svakako ogledale u energetskom 
sporazumu sa Rusijom, ali i u budućem nastupu 
stranih investitora koji bi mogli zazirati od 
ovdašnjeg poslovnog ambijenta - naveo je 
Gujaničić. 
Istakao je da činjenica da su aktuelne mere 
donete od strane odlazeće američke 
administracije ne znači da ih novi stanar Bele 
kuće neće poštovati, ali svakako može postojati 
izvestan manevarski prostor za kupovinu 
vremena ili modifikaciju dobijenih instrukcija. 
- Posebno ukoliko se u ranim danima Trampovog 
mandata obistine često spominjana nadanja o 
početku dijaloga o okončanju rata u Ukrajini. Sam 
susret Trampa i Putina, o kojem se takođe 
špekuliše, na stolu bi morao da ima pitanje 
američkih sankcija, samim tim i sudbine NIS-a koji 
bi se mogao naći kao kolateralna šteta u 
odnosima velikih sila - naveo je Gujaničić. 
On smatra da se pred domaćim nosiocima izvršne 
vlasti nalaze izuzetno teški izbori i da se mora 
priznati da se kao nikada do sada ovdašnja vlast 
"konsultovala" sa javnošću u vezi sa nadolazećom 
situacijom. 
- To se nikako ne može reći za vođenje spoljne 
politike sedenja na dve stolice čija cena bi sada 
mogla biti isporučena sa zelenaškom kamatom - 
upozorio je Gujaničič. 

 

Đokić: Nema naznaka za sankcije za ruske kompanije u Srpskoj 
Ministar energetike i rudarstva RS Petar Đokić 
rekao je za portal Capital.ba da u Vladi RS nemaju 
nikakvih informacija da bi, nakon NIS-a  pod 
sankcije mogle i firme u Srpskoj koje su u ruskom 
vlasništvu. 
„Mi za sada nemamo nikakvih informacija o 
namerama da se sankcije prenesu i na RS i ne 
očekujem neke velike probleme u narednom 
periodu, iako ne isključujem kao mogućnost da se 
i tako nešto desi. Vidim da i predstavnici NIS-a 
imaju alternativu kako će poslovati u narednom 
periodu, ali naravno to će u velikoj mjeri zavisiti 
od političkih pregovora koji će uslijediti“, rekao je 

Đokić. 
Kompletna naftna industrija RS, odnosno 
rafinerije u Brodu i Modriči te lanac benzinskih 
pumpi „Nestro Petrol“ nalazi se u ruskom 
vlasništvu. U njihovom vlasništvu je i naftna 
kompanija Optima grupa. 
Što se tiče sankcija NIS-u i snabdevanja našeg 
tržišta naftnim derivatima, Đokić kaže da se 
gorivo nabavlja iz više izvora, ne samo preko NIS-
a i da ne očekuje bilo kakve poremećaje. 
„Naše pumpe se snabdevaju iz različitih 
kompanija koje se bave preradom ili trgovinom 
naftnih derivata i to će tako ostati i ubuduće. I u 
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vreme kada je naša Rafinerija nafte u Brodu bila 
aktivna brojne pumpe su kupovale na tržištu i od 
drugih dobavljača tako da nema potrebe za bilo 
kakvim nestabilnostima. Verovatno su oni koji se 
bave prometom razmišljali ranije i na vrijeme se 
spremili. Uostalom mi imamo toliko benzinskih 
pumpi da je nemoguće dovesti u pitanje 
snabdijevanje“, kazao je Đokić. 
NIS u BiH ima tri kompanije. Kako je objavio 
Bloomberg Adria, NIS na teritoriji BiH upravlja sa 
preko 40 Gazprom i NIS Petrol benzinskih stanica, 
čija sudbina je sada upitna. 
Naftna industrija Srbije vlasnik je NIS Petrola 
Banjaluka, koji je zatim vlasnik društva G-Petrol 
Sarajevo. 
NIS u BiH zapošljava oko 500 radnika i upravlja sa 
42 Gazprom i NIS Petrol benzinske pumpe, prema 

podacima sa zvanične web stranice ove 
kompanije. 
NIS je vlasnik i kompanije Jadran-Naftagas 
Banjaluka, registrovane za delatnost vađenja 
sirove nafte. 
G-Petrol Sarajevo je druga kompanija iz naftnog 
sektora po prihodima u BiH, sa 645,4 miliona 
maraka ostvarenih prihoda u 2023. godini. G-
Petrol je u 2023. godini prijavio gubitak od 
765.965 KM, ali je njegov vlasnik NIS Petrol 
prijavio dobit od 2.965.442 KM. 
Kancelarija za kontrolu strane imovine američkog 
Ministarstva finansija dodala je juče Naftnu 
industriju Srbije (NIS) na listu sankcija usmjerenih 
protiv kompanije Gazpromnjeft i Ruske 
Federacije. 

 

JANAF: NIS je naš najveći poslovni partner 
Jadranski naftovod (JANAF) oglasio se ubrzo 
nakon što je službeno objavljena vest da je 
Kancelarija za kontrolu strane imovine američkog 
Ministarstva finansija dodao Naftnu industriju 
Srbije (NIS) na listu sankcija usmerenih protiv 
kompanije Gazpromnjeftu i Ruske Federacije i 
istakao da razmatraju sve apekte te odluke jer je 
NIS njihov najveći poslovni partner, prenosi 
Tanjug. 
"NIS a.d. je JANAF-ov dugogodišnji i najveći 
poslovni partner sa kojim ima sklopljeni ugovor o 
transportu 10 miliona tona nafte od 1.1.2024. do 
31.12.2026. godine. Od trenutka najave mogućeg 
uvođenja sankcija, JANAF intenzivno surađuje s 
nadležnim resorima Vlade Republike Hrvatske", 
navodi se u saopštenju prenosi Index.hr. 
Kako su poručili iz JANAF-a, predstavnici 
nadležnih hrvatskih institucija u proteklom su 
periodu kroz direktan kontakt s američkom 
administracijom, koja je svesna geostrateške 
važnosti JANAF-a za energetsku sigurnost 

regiona, sarađivali na pronalaženju rešenja za 
ublažavanje negativnih posledica na poslovanje 
JANAF-a. 
"Skladno odluci, puna primena sankcija nastupiće 
za 45 dana, a do tada je moguće prilagođavanje i 
preuzimanje mera koje bi omogućile 
dezinvestiranje i podržavanje sigurne opskrbe 
naftom Republike Srbije. Kao odgovorno Društvo 
pažljivo i kontinuirano razmatramo sve aspekte 
ove odluke i spremni smo zajedno sa hrvatskom 
Vladom odgovoriti na izazove koji proizlaze iz 
nastale situacije", poručili su predsednik Uprave 
JANAF-a Stjepan Adanić i član Uprave Vladislav 
Veselica. 
JANAF je naglasio da se još od decembra 2022. 
putem njihovog naftovoda u Srbiju transportuje 
isključivo nafta neruskog porekla. 
Kako je navedeno, JANAF svakodnevno prati 
razvoj događaja i u stalnom je kontaktu sa 
korisnikom naftovoda, kao i sa ostalim ključnim 
deonicama. 

 

OMV Petrom najavio masovna otpuštanja 
Kompanija OMV Petrom je obavestila 
Teritorijalnu inspekciju rada (ITM) Sibiu u vezi sa 
mogucńošcú kolektivnog otpuštanja 184 
zaposlena, počev od februara 2025. godine. U 

obaveštenju kompanije se ne precizira koliko cé 
zaposlenih iz okruga Sibiu biti otpušteno, a koliko 
iz drugim okruzima u zemlji, prenosi Profit.ro.  
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Potrošači u Crnoj Gori snose troškove rezervi nafte 
Rezerve nafte u Crnoj gori se formiraju iz naknade 
koja se uvodi na maloprodajnu cenu, rekao je 
ekonomski analitičar Oleg Filipovic ́i dodao da cé 
je placáti krajnji potrošač. 
On je za Radio Crne Gore rekao da je formiranje 
rezervi neophodno zbog globalne krize. 
“Međutim, da budem iskren, mislim da to u ovom 
trenutku nije bilo potrebno i uvek imate još jedan 
indirektni porez kojim treba da se kompletira taj 
paket u smislu programa Evropa sada 2“, rekao je 
Filipovic,́ prenosi RTCG portal. 
Prema njegovim rečima, važan je i tajming 
nabavke nafte. 
"Moramo da znamo od koga kupujemo po kojim 
cenama i da li je na berzi ili ne", rekao je Filipovic.́ 
Prvo ovogodišnje prilagođavanje cene goriva bicé 
danas. Za sada je izvesno da cé litar svih vrsta biti 
skuplji za tri centa, a razlog je primena Zakona o 

bezbednosti snabdevanja naftnim derivatima, 
koji cé obezbediti formiranje rezervi na tri 
meseca. 
Ekonomski analitičar Mila Kasalica smatra da je 
Zakon o bezbednosti snabdevanja naftnim 
derivatima tek početak u obezbeđivanju 
strateških rezervi i da nije reč o obeležavanju. 
Ministarstvo energetike je podsetilo da Crna 
Gora nema ni rafineriju ni rezerve nafte, što znači 
da Vlada treba da zauzme odgovoran pristup 
kako bi omogucíla normalno funkcionisanje u 
slučaju smetnji ili vanrednih situacija. 
„Cilj je da se za tri meseca obezbede 100.000 tona 
rezervi nafte“, saopštilo je ministarstvo. Dodali su 
da cé više cene goriva ostati na snazi dok se ne 
nabave neophodne zalihe, nakon čega cé biti 
niže. Ministarstvo je saopštilo i da je za stvaranje 
rezervi potrebno 44,5 miliona evra. 
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Informacije objavljene u ovom pregledu ne treba nužno tumačiti kao stav, 
ili opredeljenje WPC Energy prema temama kojima se bave 
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